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3اقتصاد

تکمیل پروژه های ناتمام خراسان شمالی هفت هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد 
2

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی خراسان شمالی:

طرح جامع منطقه ویژه اقتصادی 
بجنورد تصویب شد

محرومیت مدیرعامل به دلیل نشر اکاذیب؛

عدم شکایت از استقلال برای 
نساجی دردسرساز شد!

کدام کالاها بیشتر 
احتکار شدند؟

2اخبار

رئیس حفاظت از محیط زیست رازوجرگلان خبر داد :

دستگیری شکارچیان غیرمجاز 
در شهرستان راز و جرگلان

زخم کمبود اعتبار بر قلب بیابان های خراسان شمالی

 بیابان زدایی
 اولویت کمیسیون کشاورزی 
مجلس نیست
صفحه 2

استاندار مطرح کرد:

2ضرورت معرفی جاذبه های گردشگری خراسان شمالی به مسافران
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میز خبر

گمرک: ممنوعیت واردات گوشی همراه بیش از ۶۰۰ دلار از سال 
آینده

به گفته رئیس کل گمرک، نظارت بیش از حد گمرک سبب آسیب 
به عدم سرمایه گذاری خارجی می شود. اتاق بازرگانی باید این رویه 
را اصلاح کند. علیرضا مقدســی گفت: ســومین منبع درآمد کشور 
برای تامین بودجه گمرک است. سال آینده واردات خودرو، واردات 
موبایل با ارزش بیش از ۶۰۰ دلار ممنوع می شود.به گفته او، شبانه 
روزی کردن برخی گمرکات و ترخیص استرداد ورودی را در برنامه 
خــود  داریم. به گفته رئیس کمرک، هم اکنون تعرفه های گمرکی 
نیز برای کالاهای اساســی حدود ۸۰۰ ردیف تعرفه است که مجدد 
مورد بررسی وزارت صمت قرار گرفته است. در خصوص ایکس ری 
نیز هر ایکس ری ۲۸۰میلیارد است و پشتیبانی دستگاه خوب است 
اما ما ۱۶۰گمرک  داریم و به همین دلیل بهتر اســت. ایکس ری را 

هر صنف داشته باشد و مانیتورینگ فقط با گمرک باشد.

نماینده مجلس: از تجربه چین در راه اندازی شبکه ملی اطلاعات 
استفاده کنیم

نماینده مردم تهران، ری و شــمیرانات خاطرنشــان کرد: چینی ها 
در راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات به ابتکار منحصربفرد و خاصی 
دســت یافته اند که مــا نیز می توانیم از تجربــه آنها در این بخش 
اســتفاده کنیم.علی یزدی خواه در پاسخ به این پرسش که آیا ایران 
برای راه اندازی شبکه ملی اطلاعات از چین کمک می گیرد، گفت: 
دولت و مجلــس با همکاری همه نهاده ها و دســتگاه های دولتی 
به دنبال ایجاد شبکه ملی اطلاعات است. عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس با اشاره به همکاری  فناورانه ایران و چین، گفت: کشورهای 
چین و روسیه در زمینه راه اندازی شبکه ملی اطلاعات موفق بودند. 
چینی هــا در این حوزه ابتکار منحصر به فــرد و خاصی را طراحی 
کردند که ما نیز می توانیم از تجربه آنها در این بخش استفاده کنیم. 
باید به این نکته اشاره کنم که بهره گیری از تجربیات و دانش فنی 
دیگر کشورها در جهان کنونی مرسوم و رایج است. وی در ادامه با 
بیان اینکه ما نیز توانایی راه اندازی شبکه ملی اطلاعات در کشور را 
داریم، افزود: دولت پیشنهاد راه اندازی این شبکه را به مجلس ارائه 
داده و مجلس نیز با دولت در این زمینه همکاری های لازم را انجام 

می دهد و بودجه راه اندازی آن تامین شده است.

فریدون عباسی: تیم مذاکره کننده روشن کند که بحث پرانتز ها 
دیگر چیست؟

فریدون عباسی، نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسلامی، 
تصریــح کرد: تیم مذاکره کننده با این هــدف رفته که به تکالیف 
برجامــی خود عمــل کنند، دیگر پرانتز و بحث دشــوار چه چیزی 
اســت که گفته می شود؟ کاملا بحث روشــن است و طرف های 
مقابل باید بــه تکالیف برجامی خود عمل کنند. اگر این موضوع را 
نمی توانند به نتیجه برســانند باید مشــخص کنند که تا چه حد از 
مصوبه مجلس عدول خواهند کــرد. آنگاه تیم مذاکره کننده بیاید 
و با مجلس صحبت کند تا ببینیــم آیا باید از قانون عدول کنیم و 
اکنون صلاح کشور چیست؟ رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی در 
ادامــه تاکید کرد: اینقدر هم نباید موضوع را کش و قوس داد. باید 
اخبار درست به افکار عمومی داخلی داده و روشن شود این پرانتزها 
چه هســتند که طرح شدند؟ دوباره بلای برجام بر سر ما نیاید. وی 
گفت: از نظر بنده توافق در صورتی حاصل می شــود که در منطقه 
اقتدار خودمان را حفظ کنیم. ما باید خاک ریزها را در مقابل دشمن 

خارج از مرزهای ســوریه برپا کنیم، ما باید بر رژیم صهیونیســتی 
فشار بگذاریم و بر آرمان انقلاب که حذف رژیم صهیونیستی است 
پافشاری کنیم. رژیم صهیونیستی با لابی  که دارد، بر ما فشار وارد 

می کند و ما نیز باید باور کنیم که به این رژیم باید ضربه بزنیم.

ایران خودرو: باز شدن کیسه هوا به شرایط برخورد بستگی دارد!
مدیر طراحی مرکز توسعه محصولات ایران خودرو گفت: باز شدن 
کیســه هوا )ایربگ( در هنگام تصادف خودرو، بســتگی به شدت 
ضربه، میزان سرعت و زاویه ای دارد که ضربه وارد می شود. مهدی 
رحیمی افزود: کیســه هوای هر خودرو یک جعبه سیاه برای ذخیره 
اطلاعات دارد و ما برای بررســی حادثه بهبهان باید این جعبه های 
سیاه را بررســی کنیم تا بتوانیم تشخیص دهیم که چرا کیسه هوا 
عمل نکرده است. وی گفت: اگر مشخص شود که اشکال از کیسه 
هوا بوده ما طبق قرارداد های بین المللی باید به ســراغ تولید کننده 
آن کیســه هوا برویم و مقصر ســازنده کیســه هواست. رحیمی با 
بیان اینکه نظام های کیفی در خودروســازی ها مستقرند افزود: اگر 
ایراداتی در خودرو های تولید شــده مشــاهده می شود این ایرادات 

خیلی محتوایی نیست که خودرو در حد فروش نباشد.

فرشاد مومنی: تمایل به خروج از کشور در بین دانشگاهیان، بعد از 
شوک های ارزی دو برابر شده است

فرشــاد مومنی، عضو هیات علمی دانشگاه علامه در پایان سخنان 
خــود گفت: من از نمایندگان مجلس تقاضــا میکنم به طور جدی 
جهت گیری هــای مالیاتی لایحه بودجه ۱۴۰۱ را زیر ذره بین قرار 
دهند. سهم مالیات بر ثروتمندان، از کل مالیات دریافتی دولت کمتر 
از ۱۰ درصد اســت، در حالی که تولیدکننــدگان صنعتی ما چیزی 
حــدود ۳۵ درصد درآمد های مالیاتی دولت را تامین می کنند. وقتی 
شــما هزینه فرصت تولید را بالا می برید معلوم است که انگیزه ها 
کاهش می یابد. ببینید چه بلایی بر ســر تولید کشور آمده است که 
در ســال ۱۳۹۷ نرخ رشد کلی اقتصاد ما منفی ۴.۹ درصد بوده، اما 
نرخ رشد صنعت منفی ۹ درصد بوده است؛ یعنی شکنندگی و آسیب 
پذیری خانوار ها و تولیدگنندگان کشور به یک آستانه نگران کننده 
رســیده اســت؛ لذا عاجزانه تقاضا می کنیم که عزیزان آنچه که در 
دولت های قبلی آزموده شــد و مورد نقد منتخبین فعلی در مبارزات 
انتخاباتی را دستور کار قرار ندهند. سیاست گذاران باید پاسخ دهند 
که آیان یادشــان رفته در ســال های ۹۷ و ۹۸ که جهش های نرخ 
ارز تدارک دیده شده با چه میزانی از خروج سرمایه مادی و انسانی 
مواجه شدیم؟ طبق گزارش های بانک مرکزی در سال های ۱۳۸۰ 
تا ۱۳۹۶ فقط ۲۰۰ میلیارد دلار خروج سرمایه از کانال های رسمی 
رخ داده اســت. دانشگاه شــریف می گوید تمایل به خروج در بین 
دانشگاهیان بعد ازشــوک های ارزی دو برابر شده است. توصیه ما 
این اســت که با هر نوع سیاســت بی ثبات کننده اقتصاد کلان از 
قبیل شــوک قیمتی و نرخ بهره ی کمرشــکن فعلی شوخی نکنید، 

چراکه این ها در اقتصاد به عنوان قیمت کلیدی تعبیر می شوند.

شش میلیارد تومان هدیه عبدالملکی به صداوسیما، عدد سنگینی 
نیست

یــک نماینده مجلــس در واکنش بــه هدیه وزیر تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعــی به برنامه »میدون« اظهار کــرد: »این عدد ها عدد 
ســنگینی نیســت که کل معادلات را به هم بریزد. یک بخشی از 
آن حساســیت های فضای رسانه است. هر ماه نزدیک به ۱۰ تا ۱۵ 

میلیارد تومان، دولت به صندوق های بازنشستگی کمک می کند که 
حقوقشــان را پرداخت کنند، حال این ۶ میلیارد به کجای این یک 
ســال بر می خورد.« سید جواد حســینی کیا در گفتگو با »انتخاب« 
درمورد هدیه ۶ میلیاردی حجــت عبدالملکی به برنامه »میدون«، 
اظهار داشت: »بســیاری از این هلدینگ ها که زیر مجموعه وزارت 
رفاه هستند، مسئولیت های اجتماعی دارند و در قالب مسئولیت های 
اجتماعی این امر پذیرفته شــده اســت. با این حال، باید ببینیم در 
چــه محلی این مبلغ را پرداخت کرده انــد، ولی معمولا هلدینگ ها، 
پتروشیمی ها و زیرمجموعه های وزارت کار، تعاون و رفاه، مسئولیت 
اجتماعی هم دارند؛ بنابراین، در راســتای این مسئولیت، این کمک 
امر طبیعی و کاری ســت کــه می تواند مورد پذیــرش قرار گیرد.« 
حســینی کیا، عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع مجلس بیان کرد: 
»جالب این است که خود زیر مجموعه های صندوق های بازنشستگی 
هلدینگ هایی دارند که آن ها هم مســئولیت اجتماعی دارند. ضمن 
اینکه این عدد ها عدد ســنگینی نیســت که کل معادلات را به هم 

بریزد. یک بخشی از آن حساسیت های فضای رسانه است.«

موافقت رهبر انقلاب با شهید خواندن آتش نشانان حادثه پلاسکو
تشــکری هاشمی، عضو شــورای شــهر تهران: با اقدامات رئیس 
مجلس و رئیس بنیاد شــهید و درخواست از رهبر انقلاب مبنی بر 
شهید خواندن در گذشتگان آتش نشان حادثه پلاسکو دقایقی قبل 
مطلع شــدم که ایشان با این درخواست موافقت کردند.در روزهای 
آتی پیام و حکم رهبر معظم انقلاب اســلامی از سوی رئیس بنیاد 

شهید به خانواده این شهدا اعلان و ابلاغ می شود.

توضیح ولایتی درباره جلسه رئیسی با او، لاریجانی، کمال خرازی 
و سعید جلیلی

علی اکبر ولایتی، مشــاور رهبر معظم انقــلاب در امور بین الملل 
درباره دیدار اخیر خود به همراه ســعید جلیلــی، علی لاریجانی و 
کمال خرازی با رئیس جمهور گفت: اگر قرار بر این باشد که جزئیات 
جلسات گفته شــود، حتماً دفتر خود آقای رئیس جمهور این کار را 
انجام خواهد داد، ولی کلیات معلوم اســت که موضوع، سفر جناب 
رئیس جمهور به روسیه بود. طبیعی است که ایشان در آغاز این سفر 
مهم مشــورت کنند، خب بنده هم با توجه به تجاربی که در حوزه 
دیپلماسی داشته ام در کنار سایر آقایان از جمله طرف های مشورت 

رئیس جمهور بودم./جماران

باید با طلبه هایمان بتوانیم موشک های نقطه زنی علیه فساد و تباهی 
بسازیم

 عبدالکریــم بهجت پور، مدیــر حوزه های علمیه زنــان در دیدار با 
خانواده شهید حســن طهرانی مقدم: شهید طهرانی مقدم با ساخت 
موشــک از انقلاب و نظام و ایران اســلامی دفاع کــرد و ما باید 
با طلبه هایمان بتوانیم موشــک های نقطه زنی علیه فساد و تباهی 

بسازیم و در جهت گسترش دین تلاش کنیم./تسنیم

عضو کمیسیون امنیت ملی: به نظر می آید تا پایان ۱۴۰۰ یک 
توافقی در وین حاصل شود

زهره الهیــان در خصوص مذاکرات وین گفت: بــه نظر می آید تا 
پایــان ۱۴۰۰ یک توافقی در وین حاصل بشــود کــه البته پس از 
آن تصمیم برای مذاکره مســتقیم با آمریکا به عهده شورای عالی 

امنیت ملی است.

عضو کارگزاران: استیضاح وزرا فایده ندارد
علی محمد نمازی فعال سیاسی اصلاح طلب به »نامه نیوز« می گوید: 
»اینکه برخی نیروهای دولت با افرادی قوی تری جایگزین شــوند 
خوب اســت اما نمی توان اطمینان داشت که این تغییر فایده داشته 
باشد.« وی در توضیح این سخن خود گفت: »تغییر اگر با تبدیل به 
احسن همراه نباشد، فایده ای ندارد. این دولت در انتخاب  نیروهای 
خود اشتباهاتی داشــته و این امر مشخص است. از کجا معلوم که 
دوباره اشتباه نکند و گزینه های جایگزینی کمکی به حل مشکلات 
کنند!« این عضو شورای مرکزی کارگزاران با اشاره به اینکه ریشه 
مشکلات کشور در نیروی انسانی نیست که با تغییر آنها حل شود، 
گفت: »ما مشــکلات عمدتا ســاختاری و سیســتمی داریم و اگر 
بهترین نیروها را هم بیاورنــد نمی توانند انتظارات مردم را برآورده 
کنند«.این فعال سیاســی اصلاح طلب همین که با وجود هماهنگی 
و همســویی قوا، مشــکلات آن طور که باید حل نشــده را نشانه 
سیســتمی بودن مشکلات دانســت و گفت: »اگر نیروها نیز تغییر 
کنند، اوضاع فرق نخواهــد کرد.« وی افزایش انتقادات نمایندگان 
مجلس را ناشــی از بی پاسخ ماندن مطالبات مردم دانست و گفت: 
»وضعیت روز به روز بدتر شده و سفرهای مردم کوچک تر می شود. 

برای همین هم شاهدیم که اعتراضات افزایش یافته است.«

یک »متن تصمیم« و سه »ضمیمه« در دستور کار است؟
پس از بازگشــت مذاکره کنندگان ارشد به محل مذاکرات در وین، 
چهار متن برای بررسی و توافق در دستورکار کارگروه ها قرار گرفته 
اســت.مذاکره کنندگان کشــورمان و اعضای ۱+۴ در حال حاضر 
بر روی یک متن و ســه ضمیمه هســتند که متن اصلی به عنوان 
»تصمیم« و دربرگیرنده کلیــات توافقات انجام گرفته خواهد بود و 
در کارگروه ســوم »کارگروه تمهیدات )ترتیبات( اجرایی« در حال 
نگارش است. این متن دارای سه ضمیمه است که ضمیمه نخست، 
مربوط به رفع تحریم هاست و جزئیات تعهدات رفع تحریمی آمریکا 
علیه ایران را تشــریح می کند. این پیش نویس نیز در کارگروه رفع 
تحریم در دســت نگارش است. ضمیمه دوم نیز مربوط به تعهدات 
هسته ای کشورمان اســت که اقدامات ایران برای توقف گام های 
جبرانی را تشریح می کند و کارگروه هسته ای مسئولیت نگارش این 
پیش نویس را بر عهده دارد. ضمیمه ســوم نیز به نحوه پیاده سازی 
اقدامات طرفین و تمهیدات اجرایی توافقات انجام شــده اشاره دارد 
که این ضمیمه نیز در کارگــروه تمهیدات اجرایی در حال نگارش 

و تکمیل است.

روایت خبرنگار »وال استریت ژورنال« به تفاوت سبک مذاکره 
ایران در دولت قبل و اکنون

خبرنگار وال استریت ژورنال روایتی از تفاوت سبک مذاکره ایران 
در دولت قبل و اکنون را تشریح کرده است.خبرنگار وال استریت 
ژورنال: دیپلمات ها می گویند تیم جدید ایران بر خلاف عراقچی 
به دنبال تضمین های حقوقی دائمی اســت؛ پیشنهادهایی برای 
تضمین روی میز وجود دارد اما هیچ  یک از آن ها واقعی نیست.

تکذیب نقل قول منتسب به رییس مجلس درباره استیضاح وزرا
در پی انتشار ســخنی به نقل از رئیس مجلس درباره استیضاح 
وزرای دولت، روابط عمومی مجلس شــورای اسلامی این خبر 
منتشر شــده در برخی کانال های خبری را تکذیب کرد. روابط 
عمومی مجلس شــورای اســلامی اعلام کرد: از روز گذشــته 

برخی کانال های خبری تلگرامی بی هویت و برخی حساب های 
توییتری بی نام ونشــان واقعی، مدعی شــدند که رئیس مجلس 
شورای اسلامی اســتیضاح وزرا را به صلاح ندانسته و گفته، تا 
فرا رسیدن سال جدید هیچ استیضاحی را اعلام وصول نمی کنم.

روابط عمومی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ضمن تکذیب 
چنین نقل قولی از قالیباف به استحضار می رساند مواضع رسمی 
رئیس مجلس تنها از تریبون های عمومی و حساب های کاربری 
رســمی  ایشان، به اطلاع و سمع و نظر مردم می رسد. متاسفانه 
از آنجا که در چند هفته اخیر جریانی بی نام و نشــان به صورت 
هدفدار مطالب جعلی را منتشر و آنها را منتسب به رئیس مجلس 
شورای اسلامی کرده؛ مجدداً از رسانه های محترم و خبرنگاران 
عزیز درخواســت می کنیم، تنها از طریق مراجع رسمی خبرها 
و اظهارنظرهای مربوط به رئیس مجلس شــورای اســلامی را 

پوشش بدهند.

اولین نامه دبیر کل حزب اتحاد ملت به رییس جمهور
دبیــرکل حزب اتحــاد ملت ایران اســلامی در اولین نامه  خود 
خطاب به رییس جمهور با برشــمردن برخــی موارد که آنها را 
بحران اساســی در ورزش ایران می خواند، خواستار ورود رییس 
جمهــور به این حوزه و اتخاذ تصمیم از ســوی وی شــد. آذر 
منصــوری در این نامه به زعم خود از باشــگاه داری دولتی و به 
تبع آن حذف اســتقلال و پرســپولیس از لیگ قهرمانان آسیا، 
عدم حضور زنان در ورزشــگاه ها به عنوان تماشــاگر مسابقات 
ورزشی و عدم رویارویی ورزشــکاران ایرانی با نمایندگان رژیم 
صهیونیستی به عنوان سه بحران اساسی ورزش ایران یاد کرده 
و آورده است: دست فرمان ورزش کشور را تغییر ندهید، شاید به 
زودی در بخشی هایی از ورزش کشور شاهد محرومیت، انسداد 
و بحران های مهارنشــدنی باشــیم که آثار و تبعات اجتماعی و 

اقتصادی فراوانی دارد.

وزیر خارجه آلمان: زمان زیادی برای نجات برجام نمانده است
وزیــر خارجه آلمان تاکیــد کرد که زمان زیــادی برای نجات 
برجــام باقــی نمانده اســت.به گــزارش اردوپوینــت، »آنالنا 
بربــوک« وزیر خارجه آلمان، روز سه شــنبه گفت: زمان زیادی 
برای نجات برنامه جامع اقدام مشــترک )برجــام( باقی نمانده 
اســت، بنابراین پیشــرفت در مذاکــرات با ایران لازم اســت.

باربــوک پس از دیدار با ســرگئی لاوروف، وزیــر امور خارجه 
روســیه، گفت: مــا به پیشــرفت در مذاکرات نیــاز داریم زیرا 
 زمــان کمتری بــرای حفظ این توافــق )برجام( باقــی مانده 

است.

پاسخ احمدی نژاد به احتمال دوباره رئیس جمهور شدنش
محمود احمدی نژاد در پاسخ به سوال خبرنگار شبکه تلویزیونی 
ســی ان ان ترکیه که آیا شما مایل هســتید که مجددا رییس 
جمهور ایران شــوید، آیا بار دیگر کاندیدا خواهید شد، گفت: آیا 
رییس جمهور شــدن می تواند یک هدف باشــد؟ آنچه اهمیت 
دارد، بهتر شدن وضعیت زندگی مردم است.مهم این است که در 
این مســیر تلاش کنیم. آرزو می کنم در هر کشوری آن چیزی 
که ملت ها می خواهند همان بشود. برای اینکه رفاه بیشتر شود، 
حتماً باید ببینم مردم چه می خواهند هرچه مردم خواستند همان 

را اجرا کنیم./دولت بهار
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امداد هوایی، جور نبود بیمارستان 
در راز و جرگلان را می کشد

 نائب رئیس کمیســیون بهداشت و درمان و نماینده 
مردم پنج شهرســتان خراسان شــمالی در مجلس 
شورای اســلامی با اشــاره به اینکه در حال حاضر 
بیمارستانی در شهرستان راز و جرگلان برای مراجعه 
مردم وجود ندارد، گفت: به همین دلیل بخش عمده 
ای از خدمــات امــداد هوایی در اســتان مربوط به 

شهرستان راز و جرگلان است.
دکتر ســیدمحمد پاکمهر در گفت و گو با ایســنا به 
خدمات اورژانس هوایی اشــاره کرد و افزود: بیش از 
۷۰ درصــد خدمات اورژانس هوایــی در حال حاضر 
به مردم شهرســتان راز و جرگلان ارائه می شود تا 
بخشــی از دغدغه های حوزه سلامت و درمان مردم 

این منطقه مرزی و محروم را رفع کند.
وی با تاکید بر اینکه راه اندازی بیمارستان ارتش در 
راز و جــرگلان، مقدمه برخورداری مردم این منطقه 
از بیمارســتان مجهز و اســتاندارد خواهد بود، افزود: 
البته نیازهایی هم بیمارســتان صحرایی ارتش دارد 
که قرار است ۴۰۰ متر مربع دیگر هم به مساحت آن 
افزوده شود، همچنین پد هلیکوپتر و دیگر تجهیزات 

و امکانات مورد نیاز از سوی ارتش تامین شود.
وی تصریح کرد: بیمارســتانی که ارتش ایجاد کرده 
دارای دو بخش مردان و زنان است و در حال حاضر 
یک فرصت طلایی برای حوزه ســلامت شهرستان 
محسوب می شــود که با نگاه جهادی و انقلابی که 
در دانشگاه علوم پزشکی اســتان وجود دارد، از این 

فرصت به نفع مردم استفاده خواهد شد.
نماینده مردم بجنورد، مانه و سملقان، راز و جرگلان، 
گرمه و جاجرم در مجلس شــورای اســلامی با بیان 
اینکه احداث یک بیمارســتان و مرکز درمانی مجهز 
از آرزوهای دیرینه مردم راز و جرگلان اســت، تاکید 
کرد: قطعــا راه اندازی بیمارســتان اســتاندارد ۶۴ 
تختخوابی به قوت خود باقی است چرا که بیمارستان 
صحرایی ارتش نمی تواند جایگزین بیمارستان اصلی 

شهرستان باشد.
پاکمهر اظهار کرد: بیمارســتان صحرایی ارتش که 
در حال حاضر از سوی این نهاد ایجاد شده، فرصتی 
برای همه ما به وجود آورده است تا با ظرفیت هایی 
که داریم برای خدمت رسانی به مردم و بهره برداری 

این مرکز درمانی کمک کنیم.
وی گفت: طی جلســاتی که با وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی کشــور و نیز مدیران کل حوزه 
وزارتی داشتیم، موضوع این بیمارستان در شهرستان 
راز و جــرگلان نیز مطرح شــد، چرا که اســتان در 
مســیر تامین نیروهای تخصصی و کادر درمان این 
بیمارســتان تنگناهایی دارد که ما هم برای رفع این 
دغدغه در ســطح وزارتخانه پیگیر هســتیم و هم از 
ظرفیت کمیسیون بهداشت و درمان مجلس استفاده 

خواهیم کرد.

قائم مقام شرکت توزیع برق خراسان 
شمالی:

مطالبه شرکت برق خراسان شمالی 
از مشترکان به بیش از ۷۹ میلیارد 

تومان رسید
 بجنورد- ایرنا- قائم مقام شرکت توزیع نیروی برق 
خراسان شــمالی گفت: میزان مطالبات شرکت برق 
استان از مشترکان بخش های مختلف به ۷۹ میلیارد 
و ۲۱۰ میلیون تومان رســید کــه ادامه این وضعیت 

خدمات رسانی کمتر می کند.
علی علیخانی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اظهار داشت: با توجه به هزینه کرد ۱۲۵ میلیارد 
تومانی برای توسعه برق رسانی به استان از مردم می 
خواهیم که مطالبات خود را پرداخت کنیم تا کماکان 
روند اجرای برق رسانی استمرار داشته باشد و بتوانیم 
برنامه های وزارت نیرو را در این بخش انجام دهیم.

وی با بیان این که بیشــترین مطالبه شرکت توزیع 
نیروی بــرق مربوط به بخش صنعت اســت افزود: 
صنایع اســتان ۳۰ میلیــارد و ۳۶۰ میلیون تومان به 
شرکت برق بدهکارند که ۲۷ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
تومان از این رقم فقط مربوط به یک کارخانه بزرگ 

است.
وی مطالبه شــرکت برق از بخش تجاری را هشت 
میلیــارد و ۴۰۰ میلیون تومان اعــلام کرد و افزود: 
مطالبه از بخش کشــاورزی ســه میلیــارد و ۶۰۰ 
میلیون تومان است در حالی که قیمت برق چاه های 

کشاورزی بسیار کمتر از دیگر بخش هاست.
وی خاطرنشــان کرد: دســتگاه های اجرایی نیز ۲۱ 
میلیارد و ۱۱۸ میلیون تومان  و بخش خانگی نیز ۱۵ 
میلیارد و ۵۸۰ تومان به شرکت توزیع برق  بدهکارند.

وی با اشاره به این که پرداخت بدهی مردم منجر به 
تامین اعتبار بیشتر برای اجرای پروژه ها می شود از 
مردم خواست تا برای پرداخت بدهی های معوقه خود 

به شرکت برق اقدام کنند.
قائم مقام شــرکت توزیع برق اســتان اظهار داشت: 
قانون بــه ما اجازه داده بعد از صــدور قبض برق و 
پرداخــت نشــدن آن در مهلتــی که داده شــده به 
مشترکان اخطار داده شــود و سپس برای قطع برق 
اقدام شــود اما در اســتان ما نیروی های ما در این 
بخش کم اســت در حالی که اگر بــرق  تعدادی از 
بدهکاران را قطع می شــد پرداخــت به موقع بهای 
برق نهادینه و مردم نســبت بــه  پرداخت آن اقدام 

می کردند.  
خراسان شــمالی ۸۶۳ هزار نفر جمعیت دارد که هم 
اینک ۹۹.۷ درصد جمعیت شهری و روستایی استان 
خراســان شــمالی از برق برخوردارند و  ۳۸۵ هزار 
مشترک برق در بخشهای تجاری، خانگی، ادارای و 

صنعتی و کشاوزی وجود دارد.
از تعداد مصرف کنندگان برق در خراسان شمالی۵۳ 
درصد مشترکان خانگی اســتان خوش مصرف، ۳۰ 
 درصــد کم مصــرف و تنها ۱۷ درصــد پر مصرف

 هستند.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
خراسان شمالی اعلام کرد:

پیش بینی 4۵۰۸ میلیارد تومان 
اعتبار برای بودجه سال مالی ۱4۰۱ 

استان
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان شمالی 
گفت: پیش بینی بودجه خراسان شمالی در بودجه بندی 
ســال مالی ۱۴۰۱ بیش از چهار هــزار و ۵۰۸ میلیارد 

تومان است.
 حســن پارسی پور، رییس ســازمان مدیریت و برنامه 
ریزی خراسان شــمالی اظهار کرد: بودجه مصوب سال 
مالی ۱۴۰۰ برای خراسان شمالی دو هزار و ۳۰۳ میلیارد 

بوده است.
پارســی پور گفت: از این بودجه  هــزار و ۹۰۰ میلیارد 
تومان آن، اعتبار ردیف های تملک دارایی های سرمایه 
ای از منابع اســتانی همچنیــن ۴۰۴ میلیارد تومان نیز 

بودجه هزینه ای از منابع استانی بوده است.
وی عنوان کرد: با گذشت شش ماه از سال مالی ۱۴۰۰، 
تا به کنون از بودجه تملک و دارایی های ســرمایه ای 
۵۴.۲ درصــد همچنین از بودجه هزینــه ای نیز ۳۰۰ 

میلیارد تومان به استان اختصاص یافته است.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان شمالی 
در ادامه درباره بودجه پیشنهای سال مالی ۱۴۰۱ استان 
نیز اظهار کرد: پیشــنهاد اســتان در تنظیم بودجه سال 
مالی ۱۴۰۱ خراسان شمالی، واگذاری طرح های استانی 
ویژه ) ملی استانی شده( به استان و تقویت ردیف های 

اعتباری استانی بوده است.
وی گفت: در بودجه ســال مالی ۱۴۰۱ برای خراســان 
شمالی در ردیف بودجه هزینه ای بیش از ۵۰۸ میلیارد 
تومان، در ردیف بودجه تملک و دارایی های سرمایه ای 
دو هزار میلیارد تومان همچنین برای صندوق عدالت و 
پیشــرفت نیز دو هزار میلیارد تومــان اعتبار پیش بینی 

شده است.
پارســی پور در خاتمه عنوان کــرد: در حال حاضر در 
خراسان شمالی ۹۰۵ پروژه ناتمام وجود دارد که تکمیل 

آنها به هفت هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.

رئیس حفاظت از محیط زیست رازوجرگلان 
خبر داد :

دستگیری شکارچیان غیرمجاز در 
شهرستان راز و جرگلان

رئیــس حفاظــت از محیط زیســت رازوجــرگلان از 
دســتگیری شکارچیان غیر مجاز در این شهرستان خبر 
داد و گفت: از متهمین دو قبضه سلاح شکاری، ۲۴ عدد 
فشنگ و چراغ قوه کشف شــده و متهمین جهت سیر 

مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی شدند.
ســلیمان رخشــا، مســئول نمایندگی حفاظت محیط 
زیست شهرستان راز و جرگلان اظهار کرد: در راستای 
پیشــگیری از تخلفات شــکار و صید و در گشت زنی 
مامورین یــگان حفاظت این اداره با همکاری مامورین 
پلیــس اطلاعات و امنیــت عمومی ۲ نفر شــکارچی 
متخلف که قصد شکار قرقاول را داشتند، دستگیر شدند.

 رخشــا افزود: از متهمین دو قبضه سلاح شکاری، ۲۴ 
عدد فشــنگ و چراغ قوه کشف شده و متهمین جهت 

سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی گردیدند.
وی بیــان داشــت : از کلیه دوســتداران حیات وحش 
تقاضا میشود در صورت مشاهده هرگونه تخلف زیست 
محیطی مراتــب را به ادارات حفاظت محیط زیســت 

اطلاع دهند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
خراسان شمالی:

طرح جامع منطقه ویژه اقتصادی 
بجنورد تصویب شد

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی خراسان شمالی 
گفت: طرح جامع منطقه ویژه اقتصادی بجنورد پس از 
پیگیری های مکرر، در یکصدو ششمین جلسه شورای 

پژوهشی تایید و تصویب شد.
سیاوش وحدت در گفت و گو با ایسنا، اظهارکرد: بررسی 
منطقه ویــژه اقتصادی بجنورد از جمله مواردی بود که 
در دستور کار شــورای پژوهشی مناطق آزاد تجاری - 
صنعتی کشور قرار داشــت که طرح جامع منطقه ویژه 

اقتصادی بجنورد تصویب شد.
وی افزود: عملیات اجرایی و سرمایه گذاری در مناطق 
ویژه اقتصادی باید با رعایت قوانین طرح جامع مصوب 
همان منطقه ویژه انجام شــود و طرح جامع هر منطقه 
ویژه اقتصادی ابتدا باید به تایید هیئت وزیران برسد که 
این طرح ها به پیشنهاد شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 

اقتصادی کشور مطرح می شوند. 
وی عنوان کرد: این طرح شــامل ویژگی هایی از جمله 
تعیین چشــم انداز، هدف و راهبــرد، جانمایی و تدقیق 
کابری ها و صنایع پیشــنهادی در منطقه ویژه، بررسی 
ویژگی های آب و برق و ســوخت منطقه ویژه بررسی 

فرصت ها و پتانسیل های آن و ... است.
وحدت با اشاره به اینکه مجلس شورای اسلامی قانون 
تصویب کرده که باید مناطق ویژه اقتصادی براســاس 
طرح جامع مصوب مجوز صادر کنند، اظهارکرد: منطقه 
ویژه اقتصادی بجنورد دارای مزایــای قانونی از جمله 
آزادی کامل ورود وخروج ســرمایه ، سود ویژه و منافع 
حاصل از فعالیتهای اقتصادی و تولید برای سرمایه های 
خارجی وسرمایه ایرانیان با منشاء خارجی مطابق قانون 

تشویق و حمایت از سرمایه گذاری خارجی می باشد
وی گفت: مشــوق های ویژه ای نیــز برای متقاضیان 
ســرمایه گذاری در منطقه ویژه اقتصادی بجنورد وجود 
دارد از جملــه  واگذاری زمین  به صورت ۳۰ درصد نقد 

و مابقی اقساط ۳۰ ماهه امکان پذیر است.
منطقه ویژه اقتصادی بجنورد با مســاحت  ۳۵۵  هکتار 
می باشــد که امکانات زیربنایــی در  ۴۹ هکتار از فاز 
اول ایــن منطقه هم اکنون قابل واگذاری به متقاضیان 
سرمایه گذاری در بخشهای صنعتی، آموزشی و خدماتی 

می باشد.

خبر
خبر

 اســتاندار خراسان شــمالی گفت: باید جاذبه های 
گردشگری اســتان قبل از رسیدن مسافران به این 
اســتان در قالب ارائه پوســتر، بروشــور یا هر نوع 
تبلیغات در مبادی ورودی هر شــهر برای ایام عید 

نوروز انجام شود.
محمد رضا حســین نژاد درحاشیه  نخستین جلسه 
ستاد اجرایی خدمات ســفر استان که در استانداری 
برگزار شــد در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: معرفی 
توانمنــدی های اســتان با انجام امــور خلاقانه و 
نوآوری توســط مدیران، موجب افزایش ماندگاری 
مســافران و گردشگران خواهد شد؛ لذا دستگاه های 
اجرایی متولی اســتان این مهم را با جدیت بیشتری 

مدنظر قرار دهند.
وی تکریــم مســافران را عنصر مهــم در جذب و 
ماندگاری بیشتر آنان دانســت و گفت: هر دستگاه 
اجرایــی با صرفه جویی از محــل اعتبارات،  موارد 

مورد نیاز برای تکریم از مسافران را انجام دهد.
حســین نژاد بــا تاکید بر انجام تمهیــدات لازم در 
حوزه راهداری اســتان خاطرنشــان کــرد: از ورود 

وســایل نقیله سنگین به داخل شهرها در ایام نوروز 
جلوگیری شــده و تمهیدات لازم در حوزه راهداری 
به ســرعت انجام گیرد.وی تاکید کرد: وظیفه ذاتی 

دســتگاه های اجرایی متولی در ستاد خدمات سفر 
طی ایام نوروز باید پررنگ تر از گذشته انجام گیرد.

معاون گردشــگری وزارت میراث  فرهنگی، صنایع 

دستی و گردشگری نیز در این جلسه  بر لزوم تلاش 
ویژه برای اســتقبال از نوروز سال ۱۴۰۱ با توجه به 

آغاز صده جدید در کشور تاکید کرد.
علی اصغر شالبافیان اظهار کرد: با توجه به پتانسیل 
هــا و توانمندی های موجود، انتظار داریم اســتان 
های کشور برنامه مناسبی برای ورود به قرن جدید 

تدارک ببینند.
وی تاکیــد کرد: با توجه به فرهنگ غنی خراســان 
شــمالی، تنوع اقوام و اشــتراکات آن ها انتظار می 
رود برنامه متنوعی توسط مسئولان این استان برای 
اســتقبال از نوروز ۱۴۰۱ و قرن جدید تدارک دیده 

شود.
وی همچنیــن از افزایش ســفرها طــی بهمن ماه 
امســال تا پایان عید نوروز ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: 
با توجه به کاهش محدودیــت های کرونایی از دو 
سال گذشته تا کنون در کنار مناسبت های مذهبیِ 
در پیش رو و چندین تعطیلی رسمی، انتظار می رود 
با اســتقبال بالای مردم از تعطیلات و افزایش قابل 

ملاحظه سفرها روبه رو باشیم.

استاندار مطرح کرد:

ضرورت معرفی جاذبه های گردشگری خراسان شمالی به مسافران

رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان 
شــمالی گفت: اکنون حدود ۹۵۰ پروژه ناتمام در 
اســتان وجود دارد که برای تکمیل آن هفت هزار 

میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 
حسن پارسی پور اظهار داشت: یکی از آسیب ها، 
بالا بودن شمار پروژه های ناتمام در سطح ملی و 
در استان است البته تلاش می شود تا پروژه های 
جدید، جز در ضرورت، اجرایی نشود و به تکمیل 

پروژه های ناتمام، سرعت داده شود.
وی در بخش دیگر ســخنان خــود درباره بودجه  
اســتان در ســال جاری گفت: امســال از  منابع 
اســتانی ۴۰۴ میلیارد تومان بودجه هزینه ای در 
نظر گرفته شد که ۳۰۰ میلیارد تومان  اختصاص 

یافته است. 
وی افزود: امســال یکهزار و ۹۰۰ میلیارد تومان 
اعتبــار تملک دارایی های ســرمایه ای از منابع 
استانی مصوب شــد که ۵۴.۲ درصد از این رقم 

تخصیص یافته است. 
پارسی پور درباره وضعیت بودجه خراسان شمالی 
در لایحه بودجه ۱۴۰۱  اظهار داشــت: در لایحه 

بودجه ســال آتی، بیــش از ۵۰۸ میلیارد تومان 
بودجه هزینه ای برای اســتان پیش بینی شــده 
اســت.وی خاطرنشان کرد: در لایحه بودجه سال 

۱۴۰۱ همچنیــن ۲ هزار میلیــارد تومان بودجه 
تملک دارایی های سرمایه ای برای استان پیش 
بینی و عــلاوه بر این ۲ هزار میلیارد تومان برای 
صندوق عدالت و پیشرفت پیش بینی شده است.

رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان 
شــمالی گفت: منابع این صنــدوق کمک خوبی 
به رشد ســرمایه گذاری در استان ها و نیز رونق 

فعالیت بخش خصوصی است.
وی اظهار داشت: اختیارات لازم در زمینه مصرف 
منابع این صندوق در لایحه بودجه به اســتان ها 
داده شده است به طوری که مازاد درآمد در استان 
ها به کشــور بازنمی گردد و مستقیم در صندوق 
پیشــرفت و عدالت قرار می گیــرد به طور مثال 
درآمدهای حاصل از فــروش اموال مازاد به این 
صنــدوق باز می گردد همچنیــن درآمد از محل 
بهره بردای از معادن هم در اختیار استان ها است 

که مستقیم در صندوق قرار خواهد گرفت. 

بیابان زایی معضل بسیاری از کشورهای جهان است، 
براساس آخرین آمار سال جاری، هفده استان کشور 
به عنوان مناطق بیابانی توسط دفتر بیابانزدایی ایران 
شناخته شــده که حدود ۷۰ درصد جمعیت ایران در 

این نواحی زندگی می کنند.
 بیابانزایی به فرایند تخریب ســرزمین، زوال زیست 
های طبیعی با کاهش توان تولید زیســتی اراضی در 
مناطق خشــک، نیمه خشک و خشک نیمه مرطوب 

ناشی از عوامل انسانی و محیطی گفته می شود.
حدود یک سوم کشــور دارای پتانسیل بیابانی شدن 
متوســط اســت و این بدان معنا است که با مدیریت 
نادرست بهره برداری از منابع آب و خاک، این بخش 
از کشور هم به ســرعت به بیابان های با شدت بالا 

تبدیل می شوند.
از عوامــل انســانی بیابانــزا در ایران مــی توان به 
افزایش جمعیت، برداشت بی رویه از سفره های آب 
زیرزمینی، آلودگی آب های زیرزمینی از طریق پساب 
های صنعتی، شهری و کشاورزی و نیز تغییر شدید و 

سریع کاربری اراضی اشاره کرد.
موضوعی که روشن است این است که در سال هایی 
که مانند امسال با خشکسالی مواجه هستیم، وسعت 
بیابان های کشــور به دلیل عدم رویش کافی پوشش 
گیاهی افزایش می یابد البته تبدیل بخشی از اراضی 
به بیابان در دوران خشکســالی پدیده ثابتی نیست و 
این اراضی مجدد در دوران ترســالی ازحالت بیابانی 

خارج خواهند شد.
در توضیح بیابان زدایی بیــان این نکته حائز اهمیت 
اســت که منظور از بیابان زدایــی، زدودن و از بین 
بردن بیوم بیابان نیســت، چرا کــه این بیوم همانند 
سایر بیوم های طبیعی حاصل فعل و انفعالات پدیده 
های اکولوژیکی است و شاید انسان هرگز قادر نباشد 
که آن را از مجموعــه ی بیوم های کره زمین حذف 
کند. در واقع آن چه که مــورد نظر واژه بیابان زدایی 
است، جلوگیری از بیابانی شدن زمین هایی است که 
در اثر اعمال مخرب انســان در معرض بیابانی شدن 

قرار دارند.
راهکارهایــی همچون کاشــت درختــان و گیاهان 
مقاوم و متناســب با مناطق خشک همچون گیاهان 
شــوره زار،  پخش سیلاب و پخش آب،  تعادل دام و 
مراتع برای حفاظت از پوشــش گیاهی موجود، بهره 
گیری از روش های کارا در انباشــتن آب باران، احیاء 
شوره زارها،  سوخت های جایگزین، کاشت درختان و 
گیاهان مقاوم و متناسب با مناطق خشک از راه های 

مقابله با بیابان زایی است.
 9 درصد از منابع طبیعی خراسان شمالی را بیابان ها 

تشکیل می دهد
حسین ذاکری، رئیس منابع طبیعی شهرستان اسفراین 
در گفتگو با خبرنگار عصراترک اظهار داشت: بیابانها 
به اکوسیســتم هایي اطلاق مي شوند که مهمترین 
ویژگي آنها شامل کمبود و پراکنش نامناسب بارندگي 
ها، شــدت زیاد بارش ها و وجود رگبارهاي شــدید، 
گرمي هوا و اختلاف زیاد درجه حرارت شــب و روز، 
شــدت زیاد تبخیرو تعرق، فقرپوشش گیاهي و منابع 
آب، افزایــش درجه شــوري آب و خاک، وجود پهنه 

های وسیع رسي و تبخیري )گچي و نمکي (، شدت 
زیاد بادها و اشــکال فرسایش بادي مانند؛ شن هاي 

روان است.
وی با اشــاره به اینکــه محدودیت هــاي اقلیمي، 
اکولوژیکي و زمین شــناختي از مؤثرترین عوامل در 
توســعه مناطق بیاباني محسوب مي شوند، گفت: در 
طول تاریخ ســازگاري و تطبیــق با این محیط هاي 
خشــن و محدودیت هاي آن مهمتریــن ابزارغلبه 
انســان بر بیابان ها بوده اســت، اما با پیشرفت علم 
وتکنولوژي انسان ها سعی داشتند تا با کاستن ازاین 
محدودیت ها، بهــره برداري بهتــري را از اینگونه 

محیط ها بعمل آورند.
این مقام مسئول در پاسخ به سوال خبرنگار ما مبنی 
بر اینکه منابع طبیعي شهرستان اسفراین چند درصد 
از کل مســاحت استان خراسان شــمالی را به خود 
اختصاص داده و ســهمش  بیابان هاي اســتان چه 
اندازه  اســت، توضیح داد: به استناد مندرجات موجود 
درکتابچه سیماي منابع طبیعي استان که توسط اداره 
کل منابع طبیعي و آبخیزداري خراسان شمالي منتشر 
شــده است از کل مساحت  دو میلیون و ۸۳۵ هزار و 
۵۲۹ هکتاری استان خراسان شمالی،  مساحتي حدود 

دو میلیون و ۳۳ هزار و ۶۶ هکتار یعنی ۷۲ درصد را 
منابع طبیعی تشکیل می دهد.

وی خاطرنشــان کرد: لازم به ذکر است که مساحت 
مراتع اســتان حدود یک میلیون و ۴۱۴ هزار و ۸۵۰ 
هکتار شامل ۷۰ درصد، مساحت جنگل هاي استان 
برابــر با ۴۳۴ هزار و ۵۵۰ هکتار شــامل ۲۱ درصد، 
مساحت بیابان ها و اراضي بیاباني ۱۸۳ هزار و ۶۳۶ 
هکتار شــامل ۹ درصد از کل مساحت منابع طبیعي 

استان است.
وجود 39 هزار هکتار مراتع بیابانی در اسفراین

ذاکری یاداور شــد: در حال حاضر به طور رســمی 
مســاحت بیابان های شهرستان اسفراین ۳۹ هزار و 
۳۳۱ هکتار اســت که در مطالعات بازنگری ســطح 

بیابان های کشور این مساحت تغییرات خواهد کرد.
این مقام مســئول اضافه کرد: بیابان های خراســان 
شمالی بیشــتر در نیمه جنوبي استان یعني محدوده 

حوزه آبخیز کال شور شامل شهرستان هاي اسفراین، 
جاجرم  و گرمه گســترش دارند که خود بخشــي از 

حوزه کویر مرکزي ایران است.
وی ادامه داد: همچنین بیابان هاي اســتان خراسان 
شــمالي عمدتاً در مناطقي چون منطقه میاندشــت 
اســفراین و دشــت هاي بیاباني گرمه و جاجرم و در 
مجاورت و طرفین رودخانه کال شــور مشاهده مي 

شوند.
ذاکری در رابطه با مهمترین عوامل مؤثر در تشکیل 
و توســعه بیابان هاي استان خراسان شمالي توضیح 
داد: این عوامل شــامل پدیده هاي طبیعي همچون 
محدودیت هاي اقلیمي و زمین شــناختي و عوامل 
انســاني مانند بهره برداري بي رویه از منابع طبیعي) 

مراتع و جنگل ها( آب و خاک است.
وی علاوه بر این به پیامدهای منفی بیابان زایی اشاره 
کرد و گفت: هجوم ماســه های روان به تأسیسات و 
شهرها دراثر فرســایش بادی، کاهش حاصل خیزی 
اراضی زراعی و طبیعی، تخریب کمی و کیفی آبهای 
زیرزمینی، تشــدید فقر، بیکاری، مهاجرت، ناپایداری 
وضعیت نظام تولید، ناپایداری اکولوژیکی و تخریب 
محیط، کاهش امنیت غذایی، عدم توســعه اقتصادی 

اجتماعی بخشی از این پیامدها هستند.
 اجرای ۴۰۰۰ هکتار عملیات بیابان زدایی در 

اسفراین
این مقام مســئول یادآور شد: در راســتای مقابله با 
پدیده بیابــان زایی ضرورت دارد، عــلاوه بر ترویج 
فرهنگ حفــظ و صیانت از عرصه هــای طبیعی و 
ارتقاء ســطح درآمد و بهبود معیشــت جوامع محلی 
ســاکن، اجرای عملیات های بیابان زدایی همچون؛ 
نهالــکاری، مدیریت رون آب بــه همراه بذرکاری و 
بذرپاشی در مناطق دارای شرایط مساعد را با استفاده 
گونه هایی مثل تاغ، آتریپلکس و قره داغ در دســتور 
کار قرار داد.ذاکری بیان داشــت: در این راســتا در 
شهرســتان اســفراین در مجموع چهار هزار و ۲۰۰ 
هکتار عملیات بیابان زدایی اجرا شــده که علاوه بر 
این دو هزار و ۴۰۰ هکتار جنگل دست کاشت تاغ در 
شهرستان وجود دارد که به عنوان نگینی درخشان در 

دل بیابان ها می درخشد.
این مقام مسئول در خصوص چالش های پیش روی 
اجرای طرح بیابان زایی گفت: کمبود اعتبارات استاني 
و طرحي، نســبت به حجم پروژه هاي پیشنهادي در 
طــرح ها که باعث طولاني شــدن زمان اجراي آنها 
وکاهش اثربخشي می شــود و همچنین دیر مبادله 
شدن موافقتنامه هاي ملي و استاني و عدم تخصیص 
مناســب و بموقع اعتبارات، وجود خشکســالي هاي 
ســنواتي و مستمر و طولاني و عدم پراکنش مناسب 
بارندگي همگی دست به دست هم داده اند که بیابان 

ها را توسعه دهند.
ذاکری خاطرنشــان کرد: علاوه بــر این محدودیت 
هاي متعدد، شدید و ضریب شــکنندگي فوق العاده 
زیــاد منابع آب وخاک در اکوسیســتم هاي بیاباني، 
برداشت بي رویه از آب هاي زیر زمیني و افت شدید 
کمي و کیفي به ویژه در مناطق بیاباني اجراي طرح 
ها، عدم ارزش گذاری اقتصادی و زیســت محیطی 
کارکرد های مختلف منابع طبیعی نیز بخشــی دیگر 
از چالش هایی هســتند که مانع اجرای طرح بیابان 

زایی شده اند.
طرح ترسیب کربن، استراتژی مطلوبی که منابع 

طبیعی انتخاب کرده است
مهدی کرامتی، فرماندار اســفراین نیــز در رابطه با 
طرح بیابان زدایی در گفتگــو با خبرنگار عصراترک 
در اســفراین گفت: استراتژی خوبی که منابع طبیعی 
انتخــاب کرده، طرح ترســیب کربن اســت که در 
شهرستان اســفراین به صورت مطلوب اتفاق افتاده 
اگرچه شاید برخی دامداران شهرستان در این فرایند 
و در یک بازه ی کوتاه مدت دچار محدودیت شــوند 
امــا در ادامه آن چیزی که اتفاق می افتد قطعا برای 

این افراد نیز مفید خواهد بود.
وی ادامه داد: نکته اصلی این اســت که مشــارکت 
مردم به پیشرفت این حوزه کمک خواهد کرد و باید 

از ظرفیت های نهادهای مردمی استفاده شود.
کرامتی با اشــاره به اینکه در اسفراین از این ظرفیت 
ها اســتفاده شده و شکل گرفته، افزود:  بیابان زدایی 
در مناطق گرتی و ابری تپه اســفراین در حال انجام 

است که باعث ایجاد اشتغال نیز شده است.
فرماندار اســفراین بیان داشت: در حوزه بیابان زدایی 
یکی از راهکارها همین اســت که بــا حداقل منابع 

می توانیم حداکثر استفاده را داشته باشیم.
 تاکنون تصمیم جدی در زمینه بیابان زدایی گرفته 

نشده است
همچنین در این راســتا، امان الله حسین پور، نماینده 
مردم اسفراین در مجلس شورای اسلامی در گفتگو با 
خبرنگار عصراترک در اسفراین اظهار داشت: چندین 
جلسه در کمیسیون کشاورزی در حوزه بیابان زدایی 
بحث شــده است اما حجم اولویت های مورد نیاز که 

در حوزه کشاورزی بوده زیاد است.
وی ادامه داد: در حال حاضر اولویت های کمیسیون 
کشــاورزی نهاده های دامی است که خیلی از مردم 
را درگیر کرده و براین اســاس تاکنون تصمیم نهایی 
و جدی در حوزه بیابان زدایی گرفته نشــده اســت. 

عصراترک 

تکمیل پروژه های ناتمام خراسان شمالی هفت هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد 

گزارشی از چرایی افزایش بیابان ها و روش های بیابان زدایی

بیابان زدایی اولویت کمیسیون کشاورزی مجلس نیست
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شاخص کل بورس همچنان بر مدار 
منفی!

در حالی که روز گذشته شاخص کل بورس اوراق بهادار 
با کاهش ۳۰ هزار و ۵۴۰ واحدی معادل ۲.۳۴ درصدی 
به یک میلیون و ۲۷۵ هزار و ۹۳۱ واحد ســقوط کرد؛ 
حــال در معاملات آخرین روز هفته نماگر کل بورس با 

افت مواجه شده است.

نامه نگاری عشقی در خصوص بورس
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار طــی دو نامه 
جداگانــه به معاون اول رئیس جمهــور و وزیر نفت به 
ترتیب خواستار ابلاغ مصوبات ۱۰ گانه ستاد هماهنگی 
اقتصــادی دولــت و تغییــر فرمول نــرخ گاز خوراک 

پتروشیمی ها شد.

ارزش سهام عدالت به چند میلیون 
تومان رسید؟

در پایان معاملات دیروز بازار سهام، ارزش سهام عدالت 
به ۹ میلیون و ۹۱۰ هزار و ۴۷۳ تومان رسید که نسبت 
به روز معاملاتی گذشــته ۲.۹ درصد معادل ۳۰۰ هزار 
و ۲۲۳ تومان کاهش داشــت. با احتساب این موضوع، 
ارزش ۶۰ درصــد قابل فروش ســبد ۵۳۲ هزار تومانی 
ســهام عدالت به ۵ میلیــون و ۹۴۶ هزار و ۲۸۳ تومان 

رسیده است.

نخستین فهرست قطعی از خانه های 
خالی روی میز سازمان امور مالیاتی

نخســتین فهرست قطعیِ شناسایی شــده از خانه های 
خالی که معادل یک میلیون و ۱۷۰ هزار واحد اســت، 
شــب گذشته در وزارت راه و شهرسازی تکمیل و برای 
صدور قبض های مالیاتی قبل از پایان ســال به سازمان 

امور مالیاتی ارسال شد.

تکذیب ممنوعیت واردات گوشی 
بالای ۶۰۰ دلار

ســید روح اله لطیفی ســخنگوی گمرک اظهار داشت: 
گمرک تابع سیاســت های مراجع قانونــی، مصوبات 
مجلس شــورای اسلامی و سازمان های سیاستگذار در 
حوزه تجارت خارجی است. وی افزود: در نشست امروز 
با اعضای اتاق بازرگانی ایران، رییس کل گمرک ایران 
هرگونه تصمیمــی در خصوص واردات کالاها و تعیین 
ماخــذ حقوق و عوارض آنها به ویــژه خودرو و موبایل 
را در بودجه ســال آینده، بر درآمدهــای گمرک موثر 
دانست که با مصوبه قانون بودجه سال آتی و طی شدن 
تشــریفات تصویب با ابلاغ دولت به گمرک قابل اجرا 
خواهــد بود و تا این لحظــه در این خصوص تصمیمی 
اخذ نشده و روند بررســی لایحه بودجه در مجلس در 
حال انجام اســت و هنوز به قانون تبدیل نشــده است. 
لطیفی در خصوص واردات تلفن همراه بالای ۶۰۰دلار 
به نقل از رییس کل گمرک در رســانه ها توضیح داد: 
ضمن تکذیب اخبار منتشره در ممنوعیت یا محدودیت 
و یا هرگونه تغییر در نحوه واردات تلفن همراه، در جلسه 
امروز، آقای مقدسی تاکید کرده است که واردات خودرو 
و موبایل های با ارزش بیش از ۶۰۰ دلار، به سیاســت 
های تجاری و بازرگانی کشــور وابسته است و گمرک 
تابع سیاســت های سایر ســازمان های سیاستگذار و 
مصوبات مجلس شــورای اسلامی در خصوص واردات 
این کالاها در بودجه ســال آینده اســت تا هر آنچه را 
مصوب شــده و به گمرک برای اجرا ابلاغ کنند انجام 

دهد.

خودروسازان پاسخگوی باز نشدن 
ایربگ خودروهای تصادف بهبهان 

باشند
رضــا تقی پورانوری رئیس کمیته صنعت مجلس گفت: 
از یک ســو خودروســازان، به دلیل نبود ACU )مدار 
الکترونیکــی کنتــرل کننده ایربــگ( ، خودروها را به 
مردم تحویل نمی دهند و از سوی دیگر به نظر می رسد 
ACUهای اســتفاده شــده در خودروها عمل نمی کند، 
خودروســازان باید به این پرســش پاسخ دهند که اگر 
خودروهای تصادف بهبهان ایربگ داشــتند، چرا عمل 

نکردند؟

نفت سنگین ایران ارزانتر شد
جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشــان داد که قیمت 
نفت ســنگین ایران ماه میلادی گذشته بیش از هفت 

درصد کاهش داشته است.
قیمت نفت ســنگین ایران در دسامبر به ۷۴ دلار و ۶۸ 
سنت در هر بشکه رسید که پنج دلار و ۸۲ سنت معادل 
۷.۲ درصد کاهش در مقایســه بــا قیمت۸۰ دلار و ۵۰ 
سنت نوامبر داشت که دومین کاهش ماهانه متوالی بود. 
میانگین قیمت نفت سنگین ایران در سال ۲۰۲۱ به ۶۹ 
دلار و ۸۰ سنت در مقایسه با میانگین قیمت ۴۰ دلار و 
۷۷ ســنت در سال ۲۰۲۰ رسید. ارزش سبد نفتی اوپک 
ماه میلادی گذشــته تحت تاثیر کاهش شــاخصهای 
قیمت مرتبط، برای دومین ماه متوالی کاهش داشــت. 
ارزش سبد نفتی اوپک در دسامبر پنج دلار و ۹۹ سنت 
معادل ۷.۵ درصد در مقایسه با نوامبر کاهش پیدا کرد و 
به ۷۴ دلار و ۳۸ ســنت در هر بشکه رسید. با این حال 
میانگین ارزش ســبد نفتی اوپک در سال ۲۰۲۱ به ۶۹ 
دلار و ۸۹ ســنت در هر بشکه رسید که ۲۸ دلار و ۴۲ 
سنت معادل ۶۸.۵ درصد افزایش در مقایسه با ۴۱ دلار 
و ۴۷ سنت در ســال ۲۰۲۰ داشت. طبق گزارش منابع 
ثانویه، تولید نفت اوپک متشکل از ۱۳ کشور در دسامبر 
به ۲۷.۸۸ میلیون بشــکه در روز رسید که ۰.۱۷ میلیون 
بشــکه در روز در مقایسه با نوامبر افزایش داشت. تولید 
نفت عمدتا در عربستان سعودی، آنگولا، عراق و امارات 
متحــده عربی افزایش پیدا کرد امــا در لیبی و نیجریه 
کاهش داشــت. تولید نفت ایران هشت هزار بشکه در 
روز در دســامبر نسبت به ماه پیش از آن رشد کرد و از 
۲.۴۷۰ میلیون بشــکه در روز به ۲.۴۷۸ میلیون بشکه 

در روز رسید.

خبر

در آذر ماه امســال بیشترین کالاهای احتکار شده در کشور شامل 
کالاهای اساسی از جمله برنج، چای، روغن نباتی، شکر، تخم مرغ، 

تجهیزات پزشکی، انواع شوینده و غیره بوده است.
بر اساس اطلاعات منتشر شــده از سوی سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان، بازرســان ســازمانهای صنعت، معدن و 
تجارت سراسر کشــور به منظور مقابله با هرگونه احتکار احتمالی 
کالا در آذرماه امســال بیش از ۱۹ هزار بازرسی از انبارها و مراکز 
نگهداری کالا در سراسر کشــور انجام دادند که منجر به تشکیل 

۷۴۸ پرونده برای واحدهای متخلف شده است.
کالاهای کشــف شده نیز شــامل کالاهای اساسی از جمله برنج، 
چــای، روغن نباتی، شــکر، تخم مرغ، تجهیزات پزشــکی، انواع 

شوینده و غیره معادل بیش از ۶۴۱ میلیارد تومان بوده است.
همچنیــن در ۹ ماهه امســال ۱۶۷ هزار و ۹۰۰ مورد بازرســی از 
انبارها و مراکز نگهداری کالا صورت گرفته که منجر به تشــکیل 
۶۵۰۱ فقره پرونده تخلف بــه ارزش بیش از ۳۷۸۸ میلیارد تومان 

شده ست.
وضعیت پرونده های تخلفات صنفی و حمل ونقل

در آذر ماه امســال ۲۶۸ هزار و ۹۹۰ مورد بازرسی از اصناف انجام 
و منجر به تشــکیل ۲۴ هزار و ۷۲ فقره پرونــده برای واحدهای 
متخلف شده است. بیشترین بازرسی ها مربوط به کالاهای اساسی 
و استراتژیک شــامل فرآورده های پروتئینی از جمله گوشت قرمز 
و گوشــت مرغ، مواد لبنی، شکر، روغن نباتی و غیره بوده و پرونده 
متخلفان پس از تحقیقات تکمیلی، جهت ســیر مراحل قانونی در 

اختیار تعزیرات حکومتی استان ها قرار گرفته است.
همچنین اطلاعات منتشــر شده از سوی ســازمان حمایت نشان 
می دهد در آذر ماه امســال از ۴۰۰۰  نــاوگان حمل و نقل درون 
و برون شــهری بازرســی شــده که در نتیجه آن ۹۵ فقره پرونده 
به ارزش ۱۵۴ میلیارد تومان تشــکیل شده است. در این مدت در 
بخش برون شــهری ۵۳ فقره پرونده به ارزش ۴۳ میلیارد و ۸۰۰ 
میلیــون تومان و در بخش درون شــهری ۴۲ مورد پرونده تخلف 
به ارزش ۱۱۰ میلیارد تومان تشــکیل و برای رسیدگی به تعزیرات 
حکومتی استانها ارسال شده است. همچنین از ابتدای سال جاری 
تاکنون جمعــاً بیش از ۳۶ هزار و ۱۱۳ مورد بازرســی در حمل و 
نقل برون و درون شــهری صورت گرفته کــه در نتیجه آن ۹۹۱ 
فقــره پرونده تخلف به ارزش بالغ بر ۸۰۰ میلیون تومان تشــکیل 

شده است.

چگونه شکایت کنیم؟
مردم می توانند با مراجعه به ســتاد خبری ســازمان های صنعت، 
معدن و تجارت اســتان ها و شهرســتان های تابعه شکایت خود را 
تنظیــم کنند یا از طریق تلفن )۱۲۴(، پورتال ســازمان حمایت به 
نشــانی الکترونیکی www.cppo.ir، سایت )ir.۱۲۴( و اپلیکیشن 

آپ شکایت خود را مطرح کنند.

طبق قانون نظام صنفی گران فروشــی، کم فروشی، تقلب، احتکار، 
عرضه خارج از شــبکه عدم اجرای ضوابط قیمت گذاری و توزیع، 
فروش اجباری،  عدم درج قیمت و عدم صدور صورتحساب از جمله 

مهم ترین تخلفات صنفی است.
همچنیــن بر اســاس قانــون صنفی بایــد درآمدهای ناشــی از 
جریمه های دریافتی به حســاب خزانه واریز  شــود و معادل آن در 

بودجه های سنواتی منظور و توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پس از تأمین بار مالی ماده )۴۴( این قانون به طور مساوی در اختیار 
ســازمان تعزیرات حکومتی، اتاق اصناف ایــران و وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت قــرار  گیرد تا در اجرای این قانــون هزینه کنند 
اما اتاق اصناف بارها نســبت به دریافت نکردن این بودجه گلایه 

کرده است.

کدام کالاها بیشتر احتکار شدند؟

ســند همکاری ۲۵ ســاله ایران و چین از چند 
روز پیش رســما کلید خورد. این طور که به نظر 
می رسد، راه اندازی اینترنت ملی با کمک چین، 

یکی از بخش های این همکاری خواهد بود.
ســند همکاری ۲۵ ســاله ایران و چین از چند 
روز پیش رســما کلید خورد. این طور که به نظر 
می رسد، راه اندازی اینترنت ملی با کمک چین، 

یکی از بخش های این همکاری خواهد بود.
مدت هاست که طرح صیانت از فضای مجازی و 
در کنار آن، راه اندازی اینترنت ملی ســروصدای 
زیادی به پا کرده و البته مخالفان فراوانی هم در 
ســطح کشور دارد. از سوی دیگر، سند همکاری 
۲۵ ساله ایران و چین از چند روز پیش رسما وارد 
فاز اجرایی شــد و ظاهرا یکی از بخش های این 
همکاری، راه اندازی اینترنت ملی در کشــورمان 

خواهد بود.
شــبکه ملی اطلاعات سال هاســت که یکی از 
پروژه های مهم و دغدغه های اصلی دولتمردان 
و نمایندگان مجلس محســوب می شود و حالا 

راه اندازی آن وارد مرحله جدی تری شده است. 
دولتی ها و مجلسی ها، نظارت و کنترل بر فضای 
مجازی را بســیار مهم و ضروری می دانند و به 
همین دلیل به طور جدی بــه دنبال راه اندازی 

شبکه ملی اطلاعات و اینترنت ملی هستند.
با وجود تلاش های دولت و در راس آن ها وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در سال های اخیر، 
بســیاری از کارشناســان حوزه فناوری معتقدند 
هنوز زیرساخت های لازم برای ایجاد شبکه ملی 
اطلاعات در ایران وجود ندارد و مســئولان اگر 
می خواهند در این پروژه شکســت نخورند، باید 
زیرســاخت های لازم را فراهم کنند و با یک کار 

کارشناسی پیش بروند.
الگوبرداری از چین و روسیه برای راه اندازی 

اینترنت ملی
چین و روسیه به عنوان دو هم پیمان کشورمان، 
جزو کشــور هایی هســتند کــه از اینترنت ملی 
خودشــان اســتفاده می کنند و بــه همین دلیل 
مسئولان کشورمان در حال الگوبرداری و کمک 

گرفتن از آن ها هســتند. حتی پیش از این رئیس 
سازمان صداوسیما نیز این موضوع را تایید کرده 
بود و گفته بود ایران برای شکل دادن به اینترنت 

ملی خود از روسیه و چین الگوبرداری می کند.
ایــن طور که به نظر می رســد، دولت و مجلس 
شــورای اسلامی قصد دارد برای کنترل اینترنت 
بیــن المللی و ایجاد شــبکه ملــی اطلاعات و 
اینترنــت ملی به منظور حاکمیــت بر اینترنت و 
فضــای مجــازی، از چینی ها کمــک بگیرند و 
علاوه بر اســتفاده از تجربیات آنها، برای ایجاد 
زیرســاخت های لازم روی همــکاری چینی ها 
حســاب باز کرده اند. عادل طالبی، دبیر انجمن 
کسب و کار های مجازی در خصوص الگوبرداری 
از چین برای راه اندازی اینترنت ملی اظهار کرد 
چین پیش از آن که اینترنت فراگیر شود این کار 
را کرد و بازار مصرف اینترنت به اندازه ای بزرگ 

است که جایگزین ها صرفه مالی داشته باشد.
حمیــد ضیایی پرور، کارشــناس حــوزه فناوری 
اطلاعات هم می گوید اینترنت چینی، روســی و 
آمریکایی بار علمی ندارد. به گفته وی، اینترنت 
ملی فقط باید بهبود زیرســاخت ها را در بر بگیرد 
و راهکار درســت این اســت که از ظرفیت های 
موجود اینترنت و بســترهایش در سطح جهانی 
استفاده کنیم. رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 

هم مدتی پیش گفته بود:
مــا حاکمیتی روی فضای مجــازی، موتور های 
جســتجوگر، پیام رســان های اجتماعی و پست 
الکترونیک نداریم، اما برای ما بســیار مهم است 
که بتوانیم با همــکاری چین بر فضای مجازی 

خود حاکمیت داشته باشیم.
نکته جالب همــکاری ایران و چیــن برای راه 
اندازی شبکه ملی اطلاعات و اینترنت ملی این 

اســت که طبق اصول قانون اساســی و به طور 
خــاص، اصل ۸۱ قانون اساســی، اعطای امتیاز 
تشــکیلات امور تجاری، صنعتی، کشــاورزی، 
معــادن و خدمات به خارج ممنوع اســت. اصل 
هشــتاد و یکم قانون اساســی به طور واضح در 
رابطه با تســلط خارجی ها بر منافع ملی کشــور 
هشــدار می دهد و باید دید آیا همکاری با چین 
برای راه اندازی اینترنت ملی منافاتی با این اصل 

قانون اساسی ندارد؟
بودجه ۱۰ هزار میلیاردی برای شبکه ملی 

اطلاعات
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی مدتی 
پیش گزارشی منتشــر کرد که بر اساس آن در 
پانزده ســال اخیر، ۱۹ هزار میلیارد تومان بودجه 
برای اجرای طرح شــبکه ملی اطلاعات هزینه 
شده است. در قانون بودجه امسال هم که توسط 
دولت به مجلس ارائه شــده، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات بیشتری درصد تغییر بودجه را 
در بین وزارتخانه ها داشــته که بخش عمده آن 
به ایجاد شبکه ملی اطلاعات مربوط می شود. از 
بودجــه ۱۳ هزار میلیارد تومانی وزارت ارتباطات 
در ســال آینده، ۱۰ هزار میلیارد تومان به ایجاد 
اینترنت ملی و شــبکه ملی اطلاعات اختصاص 

پیدا کرده است.
حالا باید دید با این بودجــه ۱۰ هزار میلیاردی 
و همچنیــن همکاری با چین، ســرانجام پروژه 
اینترنت ملی و شــبکه ملــی اطلاعات به کجا 
خواهد رسید. هرچند ساعتی پیش، وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات در یکی از شــبکه های 
اجتماعی در پاســخ به کاربران که مســاله ملی 
کردن اینترنت توسط چین را مطرح کرده بودند، 

گفت: این شایعات بی اساس است.

هادی بیگی نژاد عضو کمیسیون تلفیق مجلس 
شورای اسلامی در خصوص حذف ارز ترجیحی 
در بودجه ســال آینــده به رادیــو گفتگو گفت: 
مردم نگــران حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نباشــند. 
وی با اشاره به اینکه ســال گذشته نیز موضوع 
حذف ارز ترجیحی مطرح شده بود، گفت: دولت 
بــرای واردات بعضی از کالاهای اساســی مانند 
نهاده های دامــی، ارز با قیمــت ۴۲۰۰ تومانی 
در اختیار واردکننده قــرار می دهد تا این کالاها 
با قیمت کمتــری در اختیار مردم قــرار گیرند. 
مابه التفــاوت ارز ترجیحی و ارز آزاد عده ای را به 
طمع می اندازد تا از این تفاوت قیمت، سوءاستفاده 
کنند و این امر موجب ایجاد فســاد شــده است. 
بیگی نژاد همچنین از عدم اجرایی شــدن اهداف 
در نظر گرفته شــده برای پرداخت ارز ترجیحی 
گفت و بیان کرد: متأسفانه شاهد بوده ایم برخی 
از واردکنندگان کالای موردنظر را وارد می کردند 
اما با قیمت ارز آزاد به فروش می رســاندند. این 
موارد و برخــی از موارد دیگر باعث شــد با ارز 
۴۲۰۰ تومانی مخالفت شــود. عضو کمیســیون 
تلفیق مجلس از موافقت دولت قبل با حذف ارز 

ترجیحی گفــت و اظهار کرد: دولت طی نامه ای 
ضمن موافقت خود بــا حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
درخواست داشــت این کار را با یک زمان بندی 
انجــام دهیم. دولــت، نامه خــود را به رهبری 
نوشت و رهبری به مجلس ارجاع داد. وی افزود: 
مجلس به دولت شــش ماه فرصــت داد و قرار 
بود از فروردین تا شــهریور سال جاری این کار 
به مرور انجام شــود تا در شــش ماه دوم ســال 
جاری، ارز ترجیحی وجود نداشــته باشد. این کار 
عملیاتی نشد و دولت جدید نیز چون تازه مستقر 
شــده است، نمی توانســت حذف ارز ترجیحی را 

بلافاصله در دستور کار قرار دهد.
بیگــی نژاد با بیان اینکه دولت در لایحه ســال 
جاری بودجــه را بر مبنای حــذف ارز ترجیحی 
گذاشته است عنوان کرد: تمام درآمدها و هزینه ها 
در بودجه بر اساس نبود ارز ۴۲۰۰ تومانی است. 
دولت برای جبران افزایــش قیمت ها، رقم های 
متفاوتی را برای کمک به مردم گذاشــته است. 
وی از وجود سناریوهای مختلف در اجرای حذف 
ارز ترجیحی گفت و اظهار کرد: ما در حال بحث 
و گفتگو روی این سناریوها به صورت کارشناسی 

هســتیم تا بهترین شــیوه انتخاب شود و مردم 
کمترین آســیب را ببینند. یکــی از روش ها این 
است که کارت کالا داده شــود تا مواد موردنیاز 
به اندازه ای که هر فرد نیاز دارد تأمین شود. البته 

ممکن است سناریوی دیگری در نظر گرفته شود 
اما در نهایت مردم مطمئن باشند که دغدغه آنها 
در بحث افزایش قیمت رفع خواهد شــد و مردم 

نگرانی از این موضوع نداشته باشند.

چینی ها اینترنت ملی ایران را راه اندازی می کنند؟!

مردم نگران حذف ارز 42۰۰ تومانی نباشند

خبر

تدابیر جدید بانک مرکزی برای حمایت 
از صادرکنندگان

بانــک مرکــزی مصوبــه جلســه اخیــر کمیتــه موضــوع مــاده 
ــط  ــه دســتگاه های اجرایــی ذی رب ــه منظــور اجــرا ب )۲( را ب

ابــلاغ کــرد.
خلاصه مصوبه فوق به شرح زیر است:

۱- صادرکننــدگان بــه مقصــد کشــورهای عراق و افغانســتان 
در بــازه زمانــی ۲۲ فروردیــن مــاه ۱۳۹۷ لغایــت ۱۶ مــرداد 
ــی  ــای صادرات ــات پروانه ه ــون اطلاع ــه تاکن ــاه ۱۳۹۷ ک م
ــا  ــد، ت ــت  نکرده ان ــارت ثب ــع تج ــامانه جام ــود را در س خ
ــه  ــا نســبت ب پایــان ســال ۱۴۰۰ مهلــت خواهنــد داشــت ت

ثبــت اطلاعــات در ســامانه جامــع تجــارت اقــدام کننــد.
۲- بــه ســایر صادرکننــدگان ســال ۱۳۹۷ بــه غیــر از 
ــان  ــا پای ــد۱(، ت ــد مذکور)بن ــدرج در بن ــدگان من صادرکنن
ســال جــاری مهلــت داده شــد تــا بــا مراجعــه بــه ســازمان 
ــتندات  ــا مس ــراه ب ــت هم ــه درخواس ــارت و ارائ ــعه تج توس
ــه  ــبت ب ــه، نس ــه مربوط ــط کمیت ــب توس ــد مرات ــا تأیی و ب
ــد. ــه چرخــه اقتصــادی تســریع کنن ــای بازگشــت ارز ب ارتق

۳- صادرکنندگانــی کــه نســبت بــه فــروش ریالــی کالاهــای 
صادراتــی خــود بــه ســایر کشــورها غیــر از عــراق و 
افغانســتان در بــازه زمانــی ۲۲ فروردیــن مــاه ۱۳۹۷ لغایــت 
ــس از  ــد پ ــد، می توانن ــدام کرده ان ــاه ۱۳۹۷ اق ــرداد م ۱۶ م
ارائــه مســتندات بــه دبیرخانــه کمیتــه اقــدام ارزی بــا تأییــد 
ــی خــود در ســامانه  ــروش ریال ــت اطلاعــات ف ــه و ثب کمیت
جامــع تجــارت، متناســب بــا ثبــت صــورت گرفتــه، نســبت 

ــد. ــدام کنن ــه ارتقــای نســبت ایفــای تعهــدات خــود اق ب
۴- صادرکننــدگان ســال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹، تــا پایــان 
ــای درصــد برگشــت  ــه منظــور ارتق ــد ب ســال ۱۴۰۰ مجازن
ارز بــه چرخــه اقتصــادی بــا یــک یــا ترکیبــی از روش هــای 
متنــوع تعییــن شــده و رفــع محدودیت هــای مربوطــه 

ــد. ــدام کنن تســریع و اق
ــه  ــال ۱۳۹۷ ک ــدات  ارزی س ــدگان دارای تعه ۵- صادرکنن
قبــل از ابــلاغ فهرســت اولویت هــای کالایــی وزارت صمــت 
بــرای واردات در مقابــل صــادرات اقــدام بــه ثبــت ســفارش 
کــرده باشــند، در صــورت ارائــه درخواســت و مســتندات بــه 
ــعه  ــازمان توس ــتقر در س ــدام ارزی مس ــه اق ــه کمیت دبیرخان
تجــارت و بــا تأییــد کمیتــه، مجــاز بــه ایفــای تعهــدات ارزی 
ــدات  ــزان تعه ــه می ــده ب ــاد ش ــال ی ــادرات س ــل ص از مح

ارزی ایفــاء نشــده ســال ۱۳۹۷ هســتند.
دارای  صادرکننــدگان  مشــکلات  رفــع  راســتای  در   -۶
تعهــدات ارزی ایفــا نشــده کمتــر از پنــج هــزار یــورو، ایــن 
دســته از صادرکننــدگان تــا تاریــخ ابــلاغ ایــن مصوبــه )۲۸ 
ــور  ــغ مذک ــا مبل ــدات ارزی ت ــع تعه ــاه ۱۴۰۰(، از رف دی م

ــتند. ــاف هس مع
۷- فــروش ریالــی کالاهــای صادرکننــدگان کالا بــه کشــور 
عــراق بــه منظــور بازســازی عتبــات عالیــات )طــرف قــرارداد 
ــورد  ــرکت های م ــا ش ــات و ی ــات عالی ــازی عتب ــتاد بازس س
تأییــد ســتاد( بــه میــزان مــورد تأییــد ســتاد عتبــات و کمیتــه 
ــا ثبــت اطلاعــات مربوطــه در ســامانه جامــع  اقــدام ارزی ب
تجــارت و انجــام اقدامــات لازم، مشــمول رفع تعهــدات ارزی 

ــود. ــی می ش صادرات
ــی  ــه صادرات ــروش پروان ــذاری و ف ــه واگ ــواردی ک ۸- در م
ــده  ــال ارز و واردات نش ــه انتق ــر ب ــدگان، منج ــه واردکنن ب
باشــد، پــس از طــرح موضــوع در کمیتــه اقــدام ارزی، 
ــی  ــور مالیات ــه ســازمان ام ــب ب ــا اعــلام مرات ــد آن و ب تأیی
بــه منظــور اقدامــات مقتضــی، در مقابــل ایجــاد تعهــد ارزی 
ــده  ــدات ارزی واردکنن ــده، از تعه ــرای صادرکنن ــر ب متناظ

کســر می شــود.
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روزنامه صبح استان
خراسان شمالی

خبر

نخستین قدم هئیت والیبال فاروج پس 
از تغییرات در اعضا

پس از جلســه ای که طی آن تعدادی از اعضای هیئت 
والیبــال فاروج تغییر و منصوب شــدند ، اعضای هیئت 
والیبال این شهرســتان از سالن های ورزشی ۳ روستای 

این شهر بازدید کردند.
به گزارش خبرنگار ما طی جلســه هیئت والیبال فاروج 
که  با حضــور مربیان ، پیشکســوتان و اعضای هیات 
والیبال شهرستان فاروج برگزار شد  محمدزاده به عنوان 
نایب رئیس بانوان ،حســن تاجی نایــب رئیس آقایان ، 
حســن نامدار به عنوان خزانه دار،حسن جراره به عنوان 
دبیــر هیئت،قربان محمد محمدزاده به عنوان مســئول 
کمیته داوران، محمد عطاران به عنوان مســئول کمیته 
پیشکســوتان و خلیل روحانی به عنوان مسئول کمیته 

مربیان منصوب گردید .
همچنین پــس از این تغییرات اعضــای هیئت والیبال 
فاروج  از ســالن های ورزشی روســتا های مایوان ،سه 
گنبد و خیرآباد  بازدید و  با دهیار و شوراهای این مناطق 
جهت بررســی شرایط ســالن ها ، مشکلات وبرگزاری 
کلاس هــای والیبال رده های ســنی مختلف زیر نظر 

هیئت شهرستان تبادل نظر شد.

آغاز ثبت نام مسابقات بسکتبال 3به3 
بانوان  در بجنورد

ثبت نام مسابقات بسکتبال ۳به۳ بانوان بجنورد انتخابی 
استعداد های برتر آغاز شد.رئیس کمیته مسابقات هیئت 
بسکتبال بجنورد در گفتگو با خبرنگار ما گفت: خروجی 
مسابقات بسکتبال ۳به۳ بانوان بجنورد انتخابی استعداد 
های برتر   و انتخابی تیم بســکتبال اســتان خواهد بود 

که هر تیم شرکت کننده شامل ۴ بازیکن خواهد بود.
فاطمــه باقــری افــزود: متولدیــن ۰۱/۰۷/۱۳۸۵ تا 
۳۱/۰۶/۱۳۸۸ می توانند بــرای حضور در این رقابت ها 

ثبت نام نمایند.
باقــری همچنین در بیان دیگر برنامه هیئت بســکتبال 
اســتان به ثبت نام کلاس داوری درجه ۳ اشــاره کرد 
و اظهار داشــت: هیئت بســکتبال خراســان شمالی در 
نظــر دارد یــک دوره کلاس داوری درجه ۳ در هر دو 
بخش آقایان و بانــوان برگزار نماید که متقاضیان برای 
این حضور باید با علی ســلیمانی رئیس هیئت بسکتبال 
بجنورد و یا محمد کریمی مقدم سرپرست کمیته داوران 

هئیت بسکتبال استان تماس حاصل نمایند.

کمیته انضباطی نسبت به اظهارات جنجالی مدیرعامل نساجی 
واکنش نشان داده و او را محروم کرد.

بعد از مسابقه هفته پنجم اســتقلال و نساجی، آبی پوشان در 
ســیرجان مقابل گل گهر به میدان رفتند که در آن مســابقه 
ناگهان خبر عدم مجوز همراهی بازیکنان خارجی اســتقلال 
مطرح شد و این اتفاق باعث شد تا ایزد سیف الله پور مدیرعامل 
نســاجی هم موضع گیری کند و این صحبت را به میان بیاورد 
که نســاجی هم از این اتفاق شاکی است و شکایت خود را به 

ثبت رسانده است.
 مدیرعامل نساجی در حالی این مصاحبه خود را چندین بار با 
رسانه های مختلف تکرار کرد که براساس گزارش ناظر مسابقه 
استقلال و نساجی شکایتی از سوی این باشگاه به ثبت نرسیده 
بود و این مسئله سبب آن شد تا پرونده ای در قبال مدیرعامل 

نساجی در کمیته انضباطی به جرم نشر اکاذیب باز شود.
 پس از بررسی های انجام شده از سوی کمیته انضباطی، دیروز 

رأی این پرونده صادر شــد و مدیرعامل نســاجی ۲۰ میلیون 
تومان جریمه و یک جلســه از حضور در ورزشگاه در مسابقه 
خانگی تیمش محروم شد؛ ضمن آن که باشگاه نساجی هم ۳۰ 

میلیون تومان از سوی کمیته انضباطی جریمه شد.
در حکــم انضباطی ســیف الله پور آمده اســت: »در خصوص 
اظهارات خلاف واقع آقای ســیف اله پور مدیر عامل باشگاه 
نســاجی مازندران با رسانه ها به قصد تشویش اذهان عمومی 
که در آن ایشــان مدعی شده اســت که پس از پایان بازی با 
استقلال تهران نسبت به دو بازیکن این باشگاه اعلام شکایت 
نموده و شــکایت از این دو بازیکــن را در قالب بازیکنان غیر 
مجاز به ناظر بازی ارائه نموده است که پس از تماس تلفنی با 
ناظر مسابقه ایشان به صراحت اعلام نموده است که شکایتی 
از ســوی آقای ایزد ســیف اله پور مینی بر اســتفاده باشگاه 
اســتقلال از دو بازیکن خارجی غیرمجاز دریافت ننموده است 
و با ملاحظه گزارش ناظر بازی جناب آقای خلیفه سلطان که 

در آن به شکایتی اشاره نشده است که این گزارش در پرونده 
کلاسه ۱۳۰۷ مضبـوط می باشد.

 علی رغم فیلم مصاحبه ایشــان و اصرار آقای ســیف اله پور 
جهت مصاحبه با اهل رســانه مبنی بر شــکایت از دو بازیکن 
مذکور این کمیته اظهارات آقای ســیف اله پور را نشر اکاذیب 
به قصد تشویش اذهان عمومی تشخیص داده و وفق مواد ۷۱ 
با در نظر گرفتن ماده ۹۳ مقررات انضباطی و همچنین تجویز 

مواد ۵۰ و ۱۱۷ همین مقررات آقای ایزد ســیف اله پور را به 
۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال جریمه نقدی و یک جلســه محرومیت 
از حضور در کلیه ورزشــگاههای فوتبال، فوتســال و فوتبال 
ساحلی کشــور طی یک دیدار خانگی برای نساجی مازندران 
محکوم نموده و باشگاه نساجی مازندران را نیز با توجـــه بـه 
مسئولیت تضامنی ۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال جریمه نقدی محکوم 

می نماید.« این رأی قطعی است.«

محرومیت مدیرعامل به دلیل نشر اکاذیب؛

عدم شکایت از استقلال برای 
نساجی دردسرساز شد!

ماری پیشنهاد ۷ رقمی بازی در عربستان را رد کردفدراسیون نگران ورزشگاه  آزادی برای میزبانی از اینفانتینو 

ــد کــه  ــدی مــاری می گوی ــر برنامه هــای ان مدی
قهرمــان ســه دوره گرنــد اســلم فرصــت بــازی 

در ریــاض را رد کــرده اســت.
ــدی مــاری  ــری مدیربرنامــه هــای ان مــت جنت
مــی گویــد کــه قهرمــان ســه دوره گرنــد اســلم 

فرصــت بــازی در ریــاض را رد کــرده اســت.
 عربســتان ســعودی در ســال هــای اخیــر 
میزبــان چندیــن رویــداد ورزشــی مهــم از جملــه 
ــه  ــن هفت ــک و ای ــول ی ــف، فرم ــس، گل بوک
ســوپرکاپ فوتبــال اســپانیا بــوده اســت، در 
حالــی کــه صنــدوق ســرمایه گــذاری عمومــی 
ایــن کشــور اخیــراً تیــم لیــگ برتــری نیوکاســل 

ــت. ــرده اس ــب ک را تصاح
ــرای  ــلاش ب ــه ت ــم ب  عربســتان ســعودی مته
منحــرف  بــرای  خــود  چهــره  پاکســازی 

کــردن توجه هــا از ســوابق حقــوق بشــری 
ــور  ــن کش ــی ای ــهرت جهان ــود ش ــود و بهب خ
گرفتــن  و  ورزشــی  فعالیت هــای  طریــق  از 

ســت. نی ها با میز
ــی  ــاری م ــای م ــه ه ــری، مدیربرنام ــت جنت م
ــلم  ــد اس ــه دوره گرن ــان س ــه قهرم ــد ک گوی
ــی  ــرد. مبلغ ــاض را رد ک ــازی در ری ــت ب فرص
ــن  ــه بزرگ تری ــد ب ــون پون ــر ۱.۵ میلی ــغ ب بال

ــود. ــده ب ــنهاد ش ــس پیش ــتاره های تنی س
ــود  ــرار ب ــادال ق ــل ن ــچ و رافائ ــواک جوکووی  ن
در ســال ۲۰۱۸ در یــک رویــداد نمایشــگاهی در 
عربســتان ســعودی بــه رقابــت بپردازنــد کــه بــه 
دلیــل مصدومیــت بازیکــن اســپانیایی لغــو شــد. 
ــن  ــرکت در ای ــنهاد ش ــلًا پیش ــدرر قب ــر ف راج

ــود. مســابقه را رد کــرده ب

رئیس فدراسیون فوتبال با همراهی دبیرکل دیروز جلسه ای 
را با مســئولان وزارت ورزش و ورزشگاه آزادی داشت و 
سپس شخصاً از شرایط ورزشگاه بازدیدی را به عمل آورد.

تیم ملی فوتبال ایران در دو مسابقه حساس و سرنوشت ساز 
در مســیر جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، پنجشنبه ۷ بهمن به 
مصاف عراق خواهد رفت و سه شنبه ۱۲ بهمن هم مقابل 
امارات صف آرایی خواهد کرد. هر دو مســابقه به میزبانی 
ایران و ورزشــگاه آزادی به انجام می رسند و پیروزی در 
مقابل عراق می تواند جشــن صعود زودهنگام شــاگردان 
اسکوچیچ را به پا کند و ملی پوشان فوتبال ایران را مسافر 
قطر کند.حضــور احتمالی رئیس فیفا و البته بازگشــت 
تماشــاگران به ورزشــگاه ها و حضور زنان در ورزشگاه 
باعث شــده تا این دو مســابقه ملی حساسیت مضاعفی 
پیدا کند و حالا صبح دیروز نیز رئیس فدراســیون فوتبال 
جلســه ای را با مدیران عالی وزارت ورزش و مســئولان 

ورزشــگاه آزادی داشــت؛ چرا که میزبان از تیم ملی در 
این ورزشــگاه یکی از دغدغه های فعلی فدراسیون است. 
شهاب الدین عزیزی خادم رئیس فدراسیون در کنار حسن 
کامرانی فر دبیرکل و حســین شریفی مدیر روابط عمومی 
دیروز جلســه ای را ســید محمد پولادگر معاون ورزش 
قهرمانی و حرفه ای، مریم کاظمی پور معاون توسعه ورزش 
بانوان، سینا کلهر رییس معاونت فرهنگی و توسعه ورزش 
همگانــی وزارت ورزش و جوانــان و احمد مددی مدیر و 
امینی معاون مجموعه ورزشی آزادی برگزار کرد.در جلسه 
دیروز، مشکلات سخت افزاری موجود در ورزشگاه آزادی 
برای انجام میزبانی و بررسی زیرساخت ها برای برگزاری 
جشــن صعود و البته حضور تماشــاگران بررسی و درباره 
آن گفتگو شد. سپس عزیزی خادم و دیگران حاضرین در 
جلسه بازدید میدانی از ورزشگاه آزادی داشتند و مقرر شد 
تا پیش از بازی با عراق، ایرادات موجود در ورزشگاه آزادی 

برطرف شــود تا میزبانی شایسته ای از ۲ مسابقه حساس 
تیم ملی انجام شود. ورزشــگاه آزادی در سالیان گذشته 
مشــکلات عدیده ای را داشته که بخشی از آن در جریان 
برگزاری فینال جام باشــگاه های آســیا میان پرسپولیس 
و کاشــیما حدود ۲ سال قبل برطرف شــد اما همچنان 
مشکلات بزرگی در ورزشگاه آزادی وجود دارد که بخشی 
مهمی از آن مربوط به جایگاه ویژه و VIP است که در دو 
بازی ملی میهمانان داخلی و خارجی پرشــماری از جمله 
احتمالًا رئیس فیفا و سفرای برخی کشورها قرار است در 
آن حضور پیدا کنند. باید دید با توجه به جلســه دیروز تا 
روز برگزاری مسابقات ملی، چه میزان از ایرادات ورزشگاه 
آزادی کاســته خواهد شد و آیا ســرانجام پس از مدت ها 
مشکلات بخش جایگاه ویژه ورزشگاه برطرف خواهد شد 
و با شــکل و شمایلی جدید میزبان رئیس فیفا و میهمان 

ویژه برای دو مسابقه ملی خواهد بود یا خیر.


